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OdmraŮanie  
kolei duŮych prŋdkoŢci 
 

KOLEJ DUƫYCH PRŕDKOƏCI Koncepcja budowy w Polsce kolei duŨych 
prňdkoŜci ï choĺ oficjalnie zamroŨona do 2030 r. ï w rzeczywistoŜci 

wciŃŨ jest popychana do przodu. Pod koniec 2014 r. Polska zgğosiğa 
projekt ĂBudowa kolei duŨych prňdkoŜci Warszawa ï Ğ·dŦ ï 
Wrocğaw/PoznaŒò do ĂPlanu inwestycyjnego dla Europyò (tzw. planu 
Junckera). Plan zainicjowany przez szefa Komisji Europejskiej Jeana-
Claudeôa Junckera ma na celu rozpoczňcie w latach 2015-2017 nowych 
inwestycji ï ich wartoŜĺ w skali cağej Unii Europejskiej wynieŜĺ ma 315 
mld euro. Wszystkie projekty inwestycyjne zgğoszone przez paŒstwa 
czğonkowskie warte sŃ w sumie 1,3 bln euro. 

    ï Lista projekt·w zostağa opracowana gğ·wnie w celu zobrazowania 
istniejŃcych potrzeb inwestycyjnych w Europie ï wyjaŜnia magazynowi 
ĂZ Biegiem Szynò Piotr Popa, rzecznik prasowy Ministerstwa 
Infrastruktury i Rozwoju. ï Trwa proces wypracowywania rozwiŃzaŒ 
instytucjonalno-prawnych, w wyniku kt·rego okreŜlone zostanŃ 
podstawowe parametry funkcjonowania Europejskiego Funduszu 
Inwestycji Strategicznych, stanowiŃcego trzon ĂPlanu Inwestycyjnego 
dla Europyò oraz szczeg·ğowe procedury selekcji projekt·w. 

    Budowa kolei duŨych prňdkoŜci to najdroŨsza spoŜr·d zgğoszonych 
przez Polskň propozycji w zakresie transportu ï jej koszt zostağ 
oszacowany na 7,5 mld euro. Wedğug deklaracji strony polskiej, jedna 
dziesiŃta tej kwoty ï czyli w przeliczeniu ponad 3 mld zğ ï mogğaby 
zostaĺ wydana na kolej high-speed juŨ w ciŃgu najbliŨszych trzech lat. 
Za stworzenie polskiej listy projekt·w do ĂPlanu inwestycyjnego dla 
Europyò odpowiedzialny byğ wicepremier i minister gospodarki Janusz 
PiechociŒski z Polskiego Stronnictwa Ludowego. 

    ï Jak te dziağania majŃ siň do decyzji ministra transportu z 2011 r. o 
tym, by po wykonaniu studium wykonalnoŜci, wstrzymaĺ do 2030 r. 
wszelkie prace nad kolejŃ duŨych prňdkoŜci ï zastanawia siň Anna 
Ludwin-Wğaszczuk z dziağajŃcego na terenie gminy Bğonie 
stowarzyszenia ĂAktywni dla Regionuò. Organizacja naleŨy do 
Porozumienia Nieborowskiego, koalicji stowarzyszeŒ sprzeciwiajŃcych 
siň budowie kolei duŨych prňdkoŜci. ï Po raz kolejny jesteŜmy 
zaskakiwani. Okazuje siň, Ũe prace wcale nie ulegğy zatrzymaniu, mimo 
to nasze argumenty i protesty wciŃŨ sŃ ignorowane. 

    W ramach postňpujŃcych prac nad oficjalnie zamroŨonŃ kolejŃ duŨych 
prňdkoŜci w grudniu 2014 r. PKP Polskie Linie Kolejowe zleciğy 
sporzŃdzenie wstňpnego studium wykonalnoŜci dla przedğuŨenia linii 
duŨych prňdkoŜci Warszawa ï Ğ·dŦ ï PoznaŒ/Wrocğaw do Berlina i 
Pragi. Studium za 2,3 mln zğ opracuje hiszpaŒska firma Idom. Å 
 

Kolejne postoje 
wypadajņ z rozkġad·w 
 

POğņCZENIA Sp·ğka PKP Intercity z rozkğad·w jazdy 
pociŃg·w TLK wycina kolejne postoje. Przed rokiem 

skğady dalekobieŨne przestağy siň zatrzymywaĺ na 
stacjach Knyszyn na Podlasiu, a takŨe Nowy Dw·r 
Mazowiecki i Szydğowiec w wojew·dztwie 
mazowieckim. 
    Ostatnio poğŃczenia dalekobieŨne straciğa kolejna 
mazowiecka stacja: Nasielsk. Od 14 grudnia 2014 r. 
skğady TLK przejeŨdŨajŃ przez tň stacjň bez zatrzymania. 
ï Przedstawiciele PKP Intercity nie konsultowali tej 

decyzji z samorzŃdem ï m·wi dwumiesiňcznikowi ĂZ 
Biegiem Szynò Bogdan Ruszkowski, burmistrz Nasielska. 
I dodaje: ï MieszkaŒcy wykorzystywali te poğŃczenia w 
celu dojazdu do miejsca pracy czy nauki oraz, w okresie 
wakacji i ferii, do miejsc wypoczynku. 
    Gmina Nasielsk z dnia na dzieŒ utraciğa wszystkie 
bezpoŜrednie poğŃczenia do Olsztyna, Tr·jmiasta, 
Sğupska, Koszalina, Koğobrzegu, Katowic i Krakowa. ï 

Dotychczasowe wyniki przewozowe wskazywağy na 
niewielkie zainteresowanie przystankiem ï twierdzi Beata 
Czemerajda z centrali PKP Intercity. Na naszŃ proŜbň o 
dokğadniejsze dane na temat wielkoŜci wymiany 
pasaŨerskiej, odpowiada: ï Dane objňte sŃ tajemnicŃ 
przedsiňbiorstwa. 
    Pewnym problemem moŨe byĺ to, Ũe stacja Nasielsk 
leŨy 5 km od centrum miasta. PoğŃczenie rynku z 

dworcem zapewnia jednak linia autobusowa, kt·ra w dni 
robocze i soboty wykonuje 31 kurs·w (od godz. 3.45 do 
godz. 22.35), a w niedziele i Ŝwiňta ï 16 kurs·w (od godz. 
5.30 do godz. 22.35). 
 

 
 

    Decyzja o likwidacji postoj·w na stacji Nasielsk to 
zğamanie zapis·w ĂPlanu zr·wnowaŨonego rozwoju 

publicznego transportu zbiorowego w zakresie sieci 
komunikacyjnej w miňdzywojew·dzkich i 
miňdzynarodowych przewozach pasaŨerskich w 
transporcie kolejowymò. Dokument ten, przyjňty w 
drodze ministerialnego rozporzŃdzenia, wskazuje 
Nasielsk nie tylko jako kluczowy punkt postoju dla 
pociŃg·w dalekobieŨnych z Warszawy w kierunku 
Tr·jmiasta oraz Olsztyna, ale r·wnieŨ jako wňzeğ, na 

kt·rym naleŨy zapewniĺ skomunikowania miňdzy 
pociŃgami dalekobieŨnymi i regionalnymi. ï Stacja 
Nasielsk byğa zawsze waŨnym wňzğem, gdzie linia 
Warszawa ï Gdynia ğŃczy siň z liniŃ, kt·rŃ kursujŃ 
autobusy szynowe do PğoŒska i Sierpca ï podkreŜla 
burmistrz Ruszkowski. 
    Postoje poğŃczeŒ dalekobieŨnych utraciğy teŨ Mrozy. 
PociŃgi TLK kursujŃce w relacji Warszawa ï Terespol 
ostatni raz zatrzymağy siň tu 13 grudnia 2014 r. Å 
 

(Nie)bezpieczna kolej  
 

BEZPIECZEźSTWO 18 lutego 2015 r. doszğo do niebezpiecznego 
incydentu na stacji Ğowicz Gğ·wny. PrzejeŨdŨajŃcy przez tň stacjň 
pociŃg ExpressInterCity ĂBolesğaw Prusò relacji Warszawa Wschodnia ï 
Szczecin Gğ·wny zostağ skierowany na tor zajňty przez stojŃcy pociŃg 
Kolei Mazowieckich, kt·ry skoŒczyğ bieg w Ğowiczu.  
    MaszyniŜcie ekspresu udağo siň zatrzymaĺ sw·j skğad okoğo 200 m 
przed pociŃgiem Kolei Mazowieckich. Mirosğaw Siemieniec, rzecznik 

prasowy PKP Polskich Linii Kolejowych, reakcjň maszynisty nazwağ... 
Ăzadziağaniem procedurò: ï NajwaŨniejsze, Ũe zadziağağy procedury, 
kt·re nie dopuŜciğy do tragedii ï powiedziağ telewizji TVN, nastňpnie 
dodajŃc: ï Czasami po prostu dochodzi do incydent·w. 
    Do kolejnego zdarzenia doszğo 25 lutego 2015 r. miňdzy stacjami 
ToruŒ Wschodni i ToruŒ Miasto ï na jednym torze znalazğy siň jadŃce z 
naprzeciwka skğady sp·ğki Arriva. PociŃgi udağo siň zatrzymaĺ okoğo 
150 m od siebie. 

    28 lutego 2015 r. Mirosğaw Siemieniec ï niezraŨony incydentami w 
Ğowiczu i Toruniu ï rozesğağ do medi·w informacjň prasowŃ 
zatytuğowanŃ ĂBezpieczeŒstwa na kolei najwyŨsze od latò, gğoszŃcŃ, Ũe 
ĂroŜnie poziom bezpieczeŒstwa na kolei. To efekt konsekwentnych 
dziağaŒ prowadzonych przez Grupň PKPò. Å 
 



˅ SKOMUNIKOWANIA 

 

 

BezpoŢrednie 
poġņczenia ukryte 
przed pasaŮerami 
 

POğņCZENIA Koleje Mazowieckie ukrywajŃ przed 
pasaŨerami istnienie pociŃg·w umoŨliwiajŃcych podr·Ũe 
bez przesiadek. Jednym z takich tajnych poğŃczeŒ jest 
wyruszajŃcy ze SkarŨyska-Kamiennej o godz. 17.47 
pociŃg do Warszawy Wschodniej, kt·ry jednak w 
internetowej wyszukiwarce poğŃczeŒ, na dworcowych 

planszach z rozkğadem jazdy oraz na wagonowych 
wyŜwietlaczach wystňpuje jako pociŃg relacji 
SkarŨysko-Kamienna ï Radom. Po trzech minutach 
postoju w Radomiu i zmianie napis·w wyŜwietlanych na 
tablicach kierunkowych skğad ten wyrusza w dalszŃ 
drogň: jako pociŃg relacji Radom ï Warszawa 
Wschodnia.  
    Jolanta Maliszewska z Kolei Mazowieckich tğumaczy, 

Ũe takie sytuacje wynikajŃ z faktu, Ũe rozplanowywanie 
pracy taboru to jeden z ostatnich etap·w opracowywania 
ukğadu kursowania pociŃg·w. ï Najpierw skğada siň 
wnioski do rozkğadu jazdy, nastňpnie opracowuje 
rozkğad i skomunikowania. Dopiero wtedy zaczyna siň 
tworzenie obieg·w taboru i ustalanie przejŜĺ skğad·w ï z 
uwzglňdnieniem oszczňdnoŜci taboru oraz dogodnoŜci 
skomunikowaŒ. 
    Ukryte przed pasaŨerami sŃ r·wnieŨ pociŃgi Kolei 

Mazowieckich bezpoŜrednio ğŃczŃce SkarŨysko-
KamiennŃ z Dňblinem, oficjalnie wystňpujŃce jako 
poğŃczenia oddzielnych relacji SkarŨysko-Kamienna ï 
Radom oraz Radom ï Dňblin. Podr·Ũni sŃ informowani 
o koniecznoŜci przesiadki, choĺ w rzeczywistoŜci 
koniecznoŜĺ taka wcale nie wystňpuje. PrzewoŦnik, 
zamiast wiňc niepokoiĺ pasaŨer·w informacjŃ o 
przesiadce, m·gğby ich przyciŃgaĺ atutem bezpoŜredniej 

podr·Ũy. ï Informacja o dğuŨszej relacji pociŃgu to 
uatrakcyjnienie oferty przewozowej bez dodatkowych 
koszt·w ï przekonuje Patryk Skopiec, prezes Instytutu 
Rozwoju i Promocji Kolei. ï Natomiast utajnienie 
relacji pociŃgu faktycznie kursujŃcego na dğuŨszej trasie 
zmniejsza wpğywy przewoŦnika. Wizja kilkuminutowej 
przesiadki odstrasza bowiem czňŜĺ pasaŨer·w, zwğaszcza 
osoby starsze, rodziny z dzieĺmi czy osoby z wiňkszym 

bagaŨem. 
    Brak przesiadek to, obok atrakcyjnej ceny biletu i 
kr·tkiego czasu przejazdu, istotny element decydujŃcy o 
wyborze Ŝrodka transportu. ï Tworzenie w latach 2008-
2009 bezpoŜrednich poğŃczeŒ skğadajŃcych siň z trzech-
czterech pociŃg·w wczeŜniej kursujŃcych w lokalnych 
relacjach doskonale pokazağo, jakŃ efektywnoŜĺ moŨe 
dawaĺ ğŃczenie relacji ï m·wi Patryk Skopiec, 

przypominajŃc kursujŃce przed kilkoma laty pociŃgi 
osobowe ĂSzklarkaò z Poznania do Szklarskiej Porňby, 
ĂKotwicaò z Wrocğawia do Koğobrzegu czy ĂKarmazynò 
z Wrocğawia do świnoujŜcia. ï Na poszczeg·lnych 
odcinkach ich trasy, na przykğad Rawicz ï Leszno czy 
Kostrzyn ï Rzepin, frekwencja w pociŃgach o 
wydğuŨonych relacjach, w por·wnaniu z poprzednio 
kursujŃcymi w tych samych porach pociŃgami 
czŃstkowymi, wzrosğa o 100%! 

    Co dalej z problemem bezpoŜrednich poğŃczeŒ, kt·re 
w rozkğadzie jazdy wystňpujŃ jako wymagajŃce 
przesiadania siň pociŃgi oddzielnych relacji? ï Zdajemy 
sobie sprawň z tego, Ũe taka sytuacja moŨe byĺ uciŃŨliwa 
dla podr·Ũnych ï odpowiada Jolanta Maliszewska z 
Kolei Mazowieckich i zapewnia, Ũe sp·ğka bňdzie dŃŨyğa 
do scalania relacji pociŃg·w, kt·re obsğugiwane sŃ tym 
samym skğadem. Å 
 

PrzejŢcia nie ma 
 

DWORCE KOLEJOWE Ponad 20 tys. mieszkaŒc·w radomskiego osiedla 
Ustronie na kilka miesiňcy zostağo odciňtych od dworca kolejowego. 20 
stycznia 2015 r., w zwiŃzku z realizowanŃ przez PKP Polskie Linie 
Kolejowe przebudowŃ stacji Radom, zamkniňte zostağo jedyne przejŜcie 
podziemne zapewniajŃce dostňp do radomskiego dworca od wschodniej 
strony tor·w. 
    Sp·ğka PKP PLK nie zadbağa o stworzenie alternatywnego ciŃgu na czas 

odciňcia przejŜcia. ï Przygotowywanie inwestycji trwağo od dawna. Strona 
kolejowa mogğa w tym czasie przygotowaĺ tymczasowŃ kğadkň nad torami 
ï m·wi Radomir JasiŒski, prezes stowarzyszenia Radomskie Inwestycje. ï 
Realnym byğoby teŨ zorganizowanie przejŜcia na poziomie ziemi. 
 

 
 

    Brak jakiekolwiek zastňpczego przejŜcia przez stacjň powoduje, Ũe 
przedostanie siň z dworca na wschodniŃ stronň obecnie wymaga 

kilometrowego spaceru przez ul. Poniatowskiego, skwer Oğdakowskiego, 
tunel pod torami w ciŃgu ul. Grzecznarowskiego i nastňpnie ul. KolejowŃ 
oraz ul. Domagalskiego. 
    Na zamkniňciu przejŜcia ucierpieli nie tylko pasaŨerowie, kt·rym z dnia 
na dzieŒ wydğuŨyğa siň droga do pociŃgu. Dworcowy tunel stanowiğ 
ponadto waŨny ciŃg pieszy miňdzy poğoŨonymi po dw·ch stronach tor·w 
czňŜciami Radomia. ĂNikt nie wziŃğ pod uwagň, Ũe przez tunel pod torami 
wiedzie najkr·tsza droga z najwiňkszego radomskiego osiedla Ustronie do 
centrum miasta. KaŨdego dnia z tego przejŜcia korzystağy tysiŃce 

Radomianò ï zaznaczyğ radomski senator PiS Wojciech Kurkiewicz w 
oŜwiadczeniu skierowanym do minister infrastruktury i rozwoju Marii 
Wasiak. 
    Sp·ğka PKP PLK zapowiada, Ũe przejŜcie przez radomskŃ stacjň bňdzie 
znowu moŨliwe dopiero w sierpniu 2015 r.  Å 
 

 

 

Nowe sġowo: pendolinizacja 
 

MEDIA Wkr·tce po pojawieniu siň na polskich torach pociŃg·w Pendolino 
karierň w mediach zaczňğo robiĺ nowe sğowo ï Ăpendolinizacjaò. Socjolog 
Karol Templewicz na blogu w portalu ĂNowe Peryferieò ï mianem 
Ăpendolinizacjiò okreŜliğ ĂwyspowŃ modernizacjň przy zaniedbaniu cağoŜci 
systemuò. 
    W felietonie na ğamach ĂGazety Wyborczejò dziennikarz Michağ 
Wybieralski ĂpendolinizacjŃò nazwağ modernizacjň, kt·rej efekty czujŃ 

tylko wybrani. I dodağ: ĂPrzed nami ostatnia duŨa pula unijnych funduszy 
do wydania. Bojň siň jak cholera, Ũe zn·w przeznaczymy jŃ nie na 
modernizacjň, ale na èpendolinizacjňçò. 
    Filozof z Uniwersytetu Warszawskiego Aleksander Temkin, 
przedstawiciel Komitetu Kryzysowego Humanistyki Polskiej, nowego 
sğowa uŨywa, by opisaĺ charakter zmian zachodzŃcych w szkolnictwie 
wyŨszym. ï To pendolinizacja uniwersytetu: wyspowa modernizacja 
zachodzŃca kosztem degradacji cağego systemu ï m·wiğ tygodnikowi 

ĂGoŜĺ Niedzielnyò. O pendolinizacji uniwersytet·w Temkin m·wiğ teŨ 
miňdzy innymi na antenie radia RDC. Å 
 



Kolej na prywatyzacjŋ 
W ciŌgu kilku lat sp·ġka Przewozy Regionalne ma został sprywatyzowana.  
Prywatyzacjő poprzedził majŌ ciőcia poġŌcześ i zwolnienia pracownik·w 
___________________________________________________________________________________________________________________________________________________________ 
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ĂNajwiňkszy przewoŦnik kolejowy 

uratowanyò, ĂBňdzie ratunek dla Przewoz·w 
Regionalnych?ò, ĂPrzewozy Regionalne 
odratowaneò ï tak media komentowağy 
wyraŨenie zgody przez marszağk·w 
wiňkszoŜci wojew·dztw na to, by na udziağy 
w sp·ğce Przewozy Regionalne zostağy 
przejňte przez Agencjň Rozwoju Przemysğu. 
    Obecnie udziağy w Przewozach 

Regionalnych podzielone sŃ pomiňdzy 16 
samorzŃd·w wojew·dztw. To efekt 
przeksztağceŒ z 2008 r., kiedy to sp·ğka 
zostağa wyğŃczona z Grupy PKP. 
     

Agencja rozwoju prywatyzacji  
    Planowane zmiany wğasnoŜciowe w sp·ğce 
Przewozy Regionalne majŃ odbyĺ siň w doŜĺ 
misterny spos·b. Najpierw Agencja Rozwoju 
Przemysğu otrzyma z budŨetu paŒstwa 

dotacjň w wysokoŜci 750 mln zğ. Nastňpnie 
Ŝrodki te agencja przeznaczy na zakup 
udziağ·w, kt·re uprzednio wyemitowane 
zostanŃ przez Przewozy Regionalne. I tak oto 
paŒstwowa agencja stanie siň 
wiňkszoŜciowym udziağowcem w sp·ğce. 
Plan ten ï kt·ry ma zostaĺ zrealizowany do 
koŒca 2015 r. ï bywa okreŜlany mianem 
ponownej nacjonalizacji przewoŦnika.  

    Przejňcie sp·ğki Przewozy Regionalne 
przez paŒstwowŃ agencjň wcale jednak nie 
jest docelowym rozwiŃzaniem. Ta 
nacjonalizacja w rzeczywistoŜci stanowi 
otwarcie furtki dla prywatyzacji 
przewoŦnika. Albowiem podlegajŃca 
ministrowi skarbu paŒstwa Agencja Rozwoju 
Przemysğu to podmiot, kt·ry publiczne firmy 

przejmuje jedynie tymczasowo ï po to, by 
zrealizowaĺ podstawowy cel swojej 
dziağalnoŜci, jakim jest przygotowywanie  
przedsiňbiorstw do prywatyzacji i nastňpnie 
sprzedaŨ udziağ·w. Nie inaczej ma byĺ w 
przypadku Przewoz·w Regionalnych. 
    ĂPrzewiduje siň, Ũe w Ŝrednio- lub 
dğugoterminowej perspektywie podmiot 

restrukturyzujŃcy dokona odpğatnego zbycia 
udziağ·w, kt·re bňdzie posiadağ w 
Przewozach Regionalnychò ï czytamy w 
odpowiedzi wiceministra infrastruktury i 
rozwoju Zbigniewa Rynasiewicza na 

interpelacjň posğ·w Bogdana RzoŒcy i Jana 

Warzechy.  
    Czy moŨliwe jest, Ũe agencja po 
przeprowadzeniu procesu restrukturyzacji 
odda swoje udziağy samorzŃdom, by 
przywr·ciĺ aktualnŃ strukturň wğaŜcicielskŃ? 
Wiceminister Rynasiewicz juŨ wykluczyğ  
taki scenariusz: ĂNie jest brane pod uwagň 
nieodpğatne przekazanie udziağ·w na rzecz 

samorzŃd·w wojew·dztw, z uwagi na fakt, 
Ũe Agencja Rozwoju Przemysğu, jak kaŨdy 
inwestor, oczekuje zysk·w w zwiŃzku z 
nakğadami poczynionymi przy realizacji 
okreŜlonej inwestycjiò. 
     

RentownoŢļ na sprzedaŮ 
    Momentu, w kt·rym Agencja Rozwoju 
Przemysğu bňdzie chciağa sprzedaĺ 
wiňkszoŜciowy pakiet udziağ·w w sp·ğce 

Przewozy Regionalne, moŨna spodziewaĺ siň 
w perspektywie kilku najbliŨszych lat. W 
agencji obowiŃzuje bowiem zasada, Ũe okres 
inwestycji ï przy zaangaŨowaniu 
kapitağowym w duŨe przedsiňbiorstwa ï 
powinien wynosiĺ od trzech do piňciu lat. 
    Po uzyskaniu zgody marszağk·w na 
przejňcie udziağ·w przez Agencjň Rozwoju 
Przemysğu Tomasz Pasikowski, prezes 

Przewoz·w Regionalnych, przedstawiğ 
prognozň, Ũe za piňĺ lat sp·ğka przestanie 
przynosiĺ straty. ï Zakğadamy, Ũe po piňciu 
latach realizacji planu restrukturyzacyjnego 
sp·ğka bňdzie trwale rentowna. 
    Plan jest wiňc taki, Ũe Agencja Rozwoju 
Przemysğu za otrzymane z budŨetu paŒstwa 
750 mln zğ ma wyciŃgnŃĺ sp·ğkň Przewozy 

Regionalne ze strat, by nastňpnie jŃ 
sprywatyzowaĺ. 
    WiňkszoŜĺ kwoty, jaka z budŨetu paŒstwa 
przez Agencjň Rozwoju Przemysğu trafi do 
Przewoz·w Regionalnych, zostanie wydana 
na oddğuŨenie przewoŦnika, czego 
beneficjentem bňdzie przede wszystkim 
Grupa PKP. Na spğatň zobowiŃzaŒ, jakie 

narosğy gğ·wnie wobec sp·ğek PKP Polskie 
Linie Kolejowe oraz PKP Energetyka, ma 
zostaĺ przeznaczone 600 mln zğ. W tej 
sytuacji na dokapitalizowanie samej sp·ğki 
Przewozy Regionalne zostanie 150 mln zğ.  

    Zgodň na dokapitalizowanie sp·ğki ze 

Ŝrodk·w publicznych musi jeszcze wyraziĺ 
Komisja Europejska. Wniosek w tej sprawie, 
wraz z planem restrukturyzacji, ma zostaĺ 
przedstawiony w Brukseli w poğowie roku. 
 

JakaŢ redukcja 
    Pod koniec lutego 2015 r. zarzŃd sp·ğki 
Przewozy Regionalne poinformowağ, Ũe plan 
restrukturyzacji zakğadağ bňdzie... 
ograniczenie pracy realizowanej przez 

przewoŦnika, i to aŨ o jednŃ czwartŃ! To 
oznacza, Ũe w nadchodzŃcych latach na wielu 
trasach dojdzie do zmniejszenia 
czňstotliwoŜci kursowania pociŃg·w, a w 
przypadku czňŜci linii ï nawet do cağkowitej 
likwidacji poğŃczeŒ. 
    ZarzŃd sp·ğki Przewozy Regionalne 
zignorowağ tym samym wnioski z 

zam·wionego przez siebie opracowania 
firmy doradczej EY, wskazujŃcego, Ũe  
Ăobserwowany w Polsce spadek znaczenia 
pasaŨerskiego transportu kolejowego jest 
przeciwieŒstwem tendencji obserwowanych 
w Europie Zachodniejò, a jednŃ z gğ·wnych 
przyczyn sğabej pozycji polskiej kolei jest 
Ăniska czňstotliwoŜĺ kursowania pociŃg·wò 
    Dodajmy, Ũe jeszcze w paŦdzierniku 2014 

r. zarzŃd Przewoz·w Regionalnych 
wystosowağ pismo do zwiŃzk·w 
zawodowych, w kt·rym znalazğa siň sugestia, 
Ũe jednym z efekt·w  restrukturyzacji bňdzie 
Ăszansa na wiňkszŃ stabilnoŜĺ pracyò. DziŜ 
juŨ natomiast m·wi siň o Ăoptymalizacjiò 
zatrudnienia. ï Musimy umieĺ spojrzeĺ 
prawdzie w oczy i przyznaĺ, Ũe jednym z 

punkt·w planu jest optymalizacja, kt·ra 
bňdzie zwiŃzana z jakŃŜ redukcjŃ 
zatrudnienia ï powiedziağ Tomasz 
Pasikowski. ï Na pewno bňdzie do tego 
oferowany program osğonowy, mam tutaj na 
myŜli programy dobrowolnych odejŜĺ czy 
inne rozwiŃzania. 
    Okazuje siň wiňc, Ũe czňŜĺ publicznego 

wsparcia na Ăratunek dla Przewoz·w 
Regionalnychò zostanie przeznaczona na 
odprawy dla pracownik·w zwalnianych w 
wyniku ograniczenia dziağalnoŜci sp·ğki. 

Karol Trammer



Odlatujņce miliony 
Za kaűdy start samolotu z regionalnego lotniska 
samorzŌdy dopġacajŌ tanim liniom lotniczym  
po kilka tysiőcy zġotych. Oficjalnie jest to zapġata  
za to, űe przewoůnik lotniczy reklamuje region 
_________________________________________________________________________________________________________________ 

 

 
 

Å Przetarg na promowanie wojew·dztwa podkarpackiego wygraġy irlandzkie tanie linie 

lotnicze Ryanair. Zdobyġy 100 na 100 punkt·w i zarobiġy 30 mln zġ. 
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ï My ich dotujemy pod stoğem, Ũeby w og·le 
byğ jakiŜ ruch lotniczy ï powiedziağ w lipcu 
2013 r. ·wczesny minister spraw 
wewnňtrznych Bartğomiej Sienkiewicz do 
Marka Belki, prezesa Narodowego Banku 

Polskiego. Te sğowa ï odnoszŃce siň do 
tanich linii lotniczych ï stanowiŃ fragment 
jednej z rozm·w nagranych w warszawskiej 
restauracji Sowa & Przyjaciele, a nastňpnie 
opublikowanych na ğamach tygodnika 
ĂWprostò.  
    Po publikacji nagraŒ odbyğa siň 
konferencja prasowa w·wczas urzňdujŃcego 

premiera Donalda Tuska. W czasie tej 
konferencji pr·bň wyjaŜnienia, co miağ na 
myŜli Bartğomiej Sienkiewicz, podjŃğ 
dziennikarz ĂGazety Polskiej Codziennieò 
Samuel Pereira: ï Kto dotuje pod stoğem? 
Gdzie jest ten stolik?  
Donald Tusk: ï Trzeba pytaĺ autora tych 
sğ·w. To chyba jest prezes Belka, jeŜli dobrze 

pamiňtam.  
Pereira: ï Nie, to minister Sienkiewicz m·wi 
Ădotujemy ich pod stoğemò. Gdzie jest ten 
st·ğ? Kto dotuje?  
Tusk: ï Nie ma Ũadnego stoğu, nie ma 
Ũadnych dotacji.  
Pereira: ï Czyli minister Sienkiewicz kğamağ?  
Tusk: ï To jest problem, Ũe charakter i styl 

przeprowadzonej rozmowy pozwalağ 
dŨentelmenom uŨywaĺ pewnych brutalnych 
skr·t·w, kt·re sprawiajŃ wraŨenie doŜĺ 
paskudne, ale w Ũaden spos·b nie sŃ 
adekwatne do rzeczywistoŜci.  
     

Kadġub reklamowy 
    Oficjalnie rzeczywiŜcie Ănie ma Ũadnego 
stoğu, nie ma Ũadnych dotacjiò, ale sposobem 
na finansowanie tanich przewoŦnik·w 
lotniczych ze Ŝrodk·w publicznych sŃ 

kontrakty promocyjne zlecane przez 
samorzŃdy. 
    16 paŦdziernika 2014 r. samorzŃd 
wojew·dztwa kujawsko-pomorskiego ï wraz 
z wğadzami Bydgoszczy i Torunia ï ogğosiğ 
wyniki przetargu na Ăpromocjň wojew·dztwa 
kujawsko-pomorskiego, gminy miasta 
Bydgoszczy oraz gminy miasta Torunia w 

liniach lotniczych oraz na 
miňdzynarodowych trasach lotniczychò. 
JedynŃ ofertň w przetargu zğoŨyğy irlandzkie 
linie lotnicze Ryanair (we wsp·ğpracy z 
ToruŒskŃ AgencjŃ Rozwoju Regionalnego).  
    Nikt inny nie zdobyğby tego kontraktu ï do 
przetargu m·gğ bowiem stanŃĺ tylko 
przewoŦnik lotniczy, kt·ry Ăzapewnia nie 

mniej niŨ piňĺ destynacji tygodniowo z i do 
Bydgoszczyò. Warunek ten speğniajŃ jedynie 
linie Ryanair, kt·re z bydgoskiego portu 
lotniczego Szwederowo latajŃ do akurat 
piňciu lotnisk: Birmingham, Dublin, 
D¿sseldorf-Weeze, Glasgow i Londyn-
Stansted. Pozostali przewoŦnicy latajŃcy z 
Bydgoszczy ï Lot i Eurolot ï zapewniajŃ 

jednŃ destynacjň: do Warszawy. 
    Irlandzki przewoŦnik lotniczy zobowiŃzağ 
siň do umieszczenia nastňpujŃcych 
materiağ·w promujŃcych region kujawsko-
pomorski: reklam na stronie internetowej, 
napis·w na kadğubach dw·ch samolot·w, 
tekst·w promocyjnych w czasopiŜmie 
pokğadowym oraz informacji o regionalnej 

ofercie turystycznej i inwestycyjnej w e-

mailach rozsyğanych do klient·w. Za 
Ŝwiadczenie tych usğug promocyjnych przez 
trzy lata ï od listopada 2014 r. do 
paŦdziernika 2017 r. ï samorzŃdy zapğacŃ w 
sumie prawie 15,4 mln zğ (wojew·dztwo 
kujawsko-pomorskie wyda 8,1 mln zğ, 
Bydgoszcz ï 4,6 mln zğ, a ToruŒ ï 2,7 mln 
zğ).  

    Gdy wartoŜĺ trzyletniego kontraktu na 
promocjň Kujawsko-Pomorskiego w 
przestworzach przeliczymy na liczbň operacji 
lotniczych, okaŨe siň, Ũe samorzŃdy do 
kaŨdego startu samolotu linii Ryanair z 
bydgoskiego Szwederowa dopğacajŃ 7 tys. zğ. 
     

Reklama w przestworzach  
    Niecağe dwa tygodnie po rozstrzygniňciu 
przetargu na podniebnŃ reklamň Kujaw i 

Pomorza, ogğoszone zostağy wyniki 
kolejnego zam·wienia tego typu. Tym razem 
z Podkarpacia.  
    28 paŦdziernika 2014 r. reprezentujŃca 
samorzŃd wojew·dztwa podkarpackiego 
warszawska kancelaria prawna Pier·g & 
Partnerzy ogğosiğa, Ũe w przetargu na 
Ăpromocjň wojew·dztwa podkarpackiego za 
poŜrednictwem miňdzynarodowego 

przewoŦnika lotniczegoò zwyciňŨyğy linie 
Ryanair, kt·rych oferta Ăotrzymağa 
najwiňkszŃ liczbň punkt·wò ï dokğadnie 100 
na 100 punkt·w. Dodajmy, Ũe r·wnieŨ w tym 
przypadku Ryanair byğ jedynym podmiotem 
startujŃcym w przetargu. 
    Reklamy wojew·dztwa podkarpackiego 
Ryanair umieŜci na swojej stronie 

internetowej, na zewnŃtrz i wewnŃtrz 
samolotu, w czasopiŜmie pokğadowym oraz 
w e-mailach rozsyğanych klientom i 

partnerom. Ponadto Ryanair w ramach tego 
kontraktu zapewni Ăorganizacjň event·w 
promocyjnychò oraz Ăorganizacjň wyjazd·w 
informacyjnych dla dziennikarzy 
zagranicznychò. Za czteroletniŃ promocjň 
wğadze Podkarpacia muszŃ zapğaciĺ liniom 
Ryanair 30 mln zğ. 
     

Do Oslo czy do Jasġa? 
    Z leŨŃcego pod Rzeszowem portu 

lotniczego Jasionka samoloty Ryanair latajŃ 
do szeŜciu lotnisk: Dublin, East Midlands, 
Londyn-Luton, Londyn-Stansted, Manchester 
i Oslo-Rygge ï og·ğem spod Rzeszowa 
samoloty irlandzkich linii startujŃ 18 razy 
tygodniowo. 
    30-milionowe zlecenie samorzŃdu 
wojew·dztwa podkarpackiego dla linii 

Ryanair na promowanie regionu oznacza, Ũe 
do kaŨdego startu samolotu tego przewoŦnika 
z portu lotniczego Rzesz·w-Jasionka wğadze 
Podkarpacia dopğacajŃ 8 tys. zğ. 
    Nieco ponad miesiŃc po rozstrzygniňciu 
wartego 30 mln zğ przetargu na Ăpromocjň 
wojew·dztwa podkarpackiego za 
poŜrednictwem miňdzynarodowego 
przewoŦnika lotniczegoò wğadze Podkarpacia 

ogğosiğy, iŨ z poczŃtkiem 2015 r. konieczne 
bňdzie dokonanie ciňĺ poğŃczeŒ kolejowych ï 
miňdzy innymi na trasach z Rzeszowa przez 
StrzyŨ·w do Jasğa, z Jasğa przez Krosno i 
Sanok do Zag·rza, z Przeworska przez 
LeŨajsk i Nisko do Stalowej Woli czy z 
Jarosğawia przez Lubacz·w do HoryŒca-
Zdroju. Pow·d? ĂBrak wystarczajŃcych 

Ŝrodk·wò na dofinansowanie do kursowania 
pociŃg·w. Zabrakğo 11 mln zğ. 

Karol Trammer



Operacja 
ăEdytaó 

 
 

 
 

Jak marnuje siő tabor kolejowy.  
Sprawa pociŌg·w ED74 

  
 

ɻ PociŌg TLK ăKingaò relacji Warszawa 
Zachodnia - Krak·w Pġasz·w, 

obsġugiwany zespoġem trakcyjnym ED74-

008, odjeűdűa z Pionek Zachodnich. 

Rozkġadowy ruch obsġugujŌ zaledwie 
cztery z 14 pociŌg·w serii ED74. 

 

 

 
 

Å Jeszcze przed prze kazaniem skġad·w ED74 do PKP Intercity. Rok 2007, zesp·ġ trakcyjny 

ED74-001 jako pociŌg pospieszny sp·ġki PKP Przewozy Regionalne z Warszawy Wschodniej 
do Ġodzi Fabrycznej. 
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Stacja Krak·w Prokocim Towarowy ï wŜr·d 
liczŃcych po kilkadziesiŃt lat rdzewiejŃcych 
wagon·w i lokomotyw niszczejŃ elektryczne 
zespoğy trakcyjne ED74. Skğady te, nazywane 
przez kolejarzy ĂEdytamiò, zostağy 

wyprodukowane w latach 2007-2008 przez 
bydgoskie zakğady Pesa na zam·wienie 
sp·ğki PKP Przewozy Regionalne. 
PrzewoŦnik przy wsparciu funduszy Unii 
Europejskiej zakupiğ 14 pociŃg·w ED74 do 
obsğugi linii Warszawa ï Ğ·dŦ, a wiňc z 
myŜlŃ o poğŃczeniach pospiesznych na 
Ŝrednich dystansach. 
     

Zwyczajnie wstyd  
    Skğady ED74 nie zostağy dobrze przyjňte 
przez podr·ŨujŃcych miňdzy WarszawŃ a 
ĞodziŃ. PasaŨerowie byli niezadowoleni z 
niewygodnych siedzeŒ i ich ciasnego 
rozmieszczenia, a takŨe z mağej liczby toalet 
(dwie na cztery wagony) oraz z braku 
przedsionk·w, co powoduje, Ũe w zimie 
chğodne powietrze wpada bezpoŜrednio do 

przestrzeni z miejscami siedzŃcymi.  
    ï Kolejarze chcieli chyba zmieŜciĺ jak 
najwiňcej pasaŨer·w. Nam jako 
producentowi jest zwyczajnie wstyd, ale 
zrobiliŜmy przecieŨ dokğadnie to, co PKP u 
nas zam·wiğy ï m·wiğ przed laty ĂGazecie 

Wyborczejò Tomasz Zaboklicki, prezes Pesy. 
    W poğowie 2008 r. PKP Przewozy 
Regionalne zainwestowağy w poprawň 
komfortu w tych pociŃgach ï przede 
wszystkim poprzez rozsuniňcie zbyt ciasno 

rozmieszczonych siedzeŒ. Poprawki zostağy 
przeprowadzone na koszt sp·ğki PKP 
Przewozy Regionalne w sytuacji, gdy byğo 
juŨ wiadomo, Ũe za kilka miesiňcy PKP 
Przewozy Regionalne bňdŃ musiağy oddaĺ 
wszystkie skğady ED74 sp·ğce PKP Intercity. 
    Ta realokacja taboru ï do kt·rej doszğo w 
grudniu 2008 r. ï byğa elementem szerszych 

przeksztağceŒ na kolei: PKP Przewozy 
Regionalne opuŜciğy Grupň PKP i stağy siň 
wğasnoŜciŃ 16 samorzŃd·w wojew·dztw, 
r·wnoczeŜnie cağa segment poğŃczeŒ 
pospiesznych zostağ przesuniňty ze sp·ğki 
PKP Przewozy Regionalne do PKP Intercity. 
     

Kr·tka przygoda z ăEdytņó 
    Zespoğy ED74, przez pierwsze dwa lata po 
przesuniňciu do PKP Intercity, nadal 

obsğugiwağy pociŃgi kursujŃce miňdzy 
WarszawŃ a ĞodziŃ. W czerwcu 2010 r. 
minňğo piňĺ lat od podpisania umowy na 
unijne dofinansowanie do zakupu jednostek 
ED74 ï tym samym skoŒczyğ siň okres 
trwağoŜci projektu, w ramach kt·rego nie 

moŨna modyfikowaĺ zağoŨeŒ 
przedsiňwziňcia, na przykğad takich jak 
przypisanie taboru do okreŜlonej trasy. 
    Po upğywie okresu trwağoŜci zapadğa 
decyzja o zaprzestaniu obsğugi trasy 
Warszawa ï Ğ·dŦ zespoğami ED74, kt·re 
okazağy siň zbyt mağo pojemne w stosunku 
do popytu wystňpujŃcego na tej trasie ï co, 

nawiasem m·wiŃc, kğadzie siň cieniem na 
jakoŜci planowania inwestycji taborowych. 
Tak wiňc nie minňğy trzy lata od inauguracji 
kursowania zespoğ·w ED74 w relacji 
Warszawa ï Ğ·dŦ, a na trasň zaczňğy wracaĺ 
klasyczne skğady wagonowe.  
    Tak na poczŃtku 2012 r. z kr·tkiej 
przygody jednostek ED74 miňdzy WarszawŃ 

a ĞodziŃ tğumaczyğo siň ·wczesne 
Ministerstwo Transportu, Budownictwa i 
Gospodarki Morskiej: ĂJednostka ED74 
moŨe pomieŜciĺ okoğo 200 os·b na miejscach 
siedzŃcych, co przy kursowaniu dw·ch 
jednostek daje na pociŃg okoğo 400 miejsc 
siedzŃcych, przy czym nie jest technicznie 
moŨliwe kursowanie wiňcej niŨ dw·ch 
jednostek ED74 w jednym pociŃgu. 

Frekwencja w niekt·rych pociŃgach 
kursujŃcych w relacji Warszawa ï Ğ·dŦ 
znacznie przekracza wyŨej wymienione 
wartoŜci, w zwiŃzku z tym w celu 
zapewnienia odpowiedniej podaŨy miejsc 
kursujŃ skğady zestawione z 9-12 wagon·w ï 
660-900 miejscò (fragment odpowiedzi na 
interpelacjň ğ·dzkiego posğa Sojuszu Lewicy 

Demokratycznej Dariusza JoŒskiego). 
     

Brak koncepcji  
    W grudniu 2010 r. ï w Ŝlad za decyzjŃ o 
zaprzestaniu obsğugi linii ğŃczŃcej Warszawň 
z ĞodziŃ zespoğami ED74 ï wszystkie 
jednostki tej serii zostağy przeniesione z 
Zakğadu Centralnego PKP Intercity do 
Zakğadu Poğudniowego PKP Intercity i tam 
przypisane do lokomotywowni Krak·w 

Prokocim. 
    Po zdjňciu ĂEdytò z linii Warszawa ï Ğ·dŦ 
szybko w PKP Intercity ujawniğ siň problem 
braku koncepcji na efektywne wykorzystanie 
tych przejňtych od sp·ğki PKP Przewozy   Ʒ



 

 
 

Å Wiőkszoťł z wyprodukowanych w latach 2007-2008 zespoġ·w trakcyjnych ED74 niszczeje 

na stacji Krak·w Prokocim Towarowy. 
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Ʒ Regionalne elektrycznych zespoğ·w 
trakcyjnych ï jednostki ED74  zaczňğy byĺ 
uŨytkowane w spos·b przypadkowy. 
    ĂEdytyò zaczňğy byĺ przerzucane miňdzy 
przer·Ũnymi trasami. W minionych latach 

zdarzağo siň, Ũe raz byğy kierowane do 
obsğugi relacji Kutno ï Warszawa z niespeğna 
p·ğtoragodzinnym czasem jazdy, a raz do 
obsğugi kilkusetkilometrowych tras 
wiodŃcych przez cağŃ Polskň, jak na przykğad 
relacja Biağystok ï Krak·w, kt·ra liczy 
prawie 500 km. A przypomnijmy, Ũe juŨ 
pasaŨerowie podr·ŨujŃcy skğadami ED74 na 

Ŝrednim dystansie miňdzy WarszawŃ a 
ĞodziŃ narzekali na doŜĺ niski komfort 
podr·Ũy,  odpowiadajŃcy bardziej skğadom 
regionalnym niŨ pociŃgom dalekobieŨnym. 
    Co wiňcej, zespoğom ED74 zaczňğy byĺ 
przydzielane trasy znacznie oddalone od 
krakowskiej lokomotywowni. W efekcie 
poszczeg·lne skğady wykonujŃ kilkudniowe 

tourn®e po Polsce ï bez meldowania siň w 
tym czasie w macierzystym punkcie 
utrzymania. 
    Ponadto z roku na rok zmniejszağa siň 
liczba zespoğ·w ED74 kierowanych do 
regularnego ruchu. W 2013 r. doszğo do tego, 
Ũe spoŜr·d 14 jednostek ED74 tylko cztery 
woziğy pasaŨer·w. Reszta skğad·w byğa 
odstawiona w oczekiwaniu na naprawy. 
     

Byļ jak Pendolino  
    SzansŃ na poprawň sytuacji wydawağo siň 
rozstrzygniňcie jesieniŃ 2013 r. przetargu na 

wykonanie napraw rewizyjnych piňciu 
jednostek ED74. Pierwszy z piňciu skğad·w ï 
ED74-010 ï wyjechağ z naprawy na poczŃtku 
marca 2014 r. Przy okazji napraw zespoğy 
otrzymağy nowe malowanie ï bordowo-
czarne barwy Przewoz·w Regionalnych 
zostağy zastŃpione szaroŜciami i granatami, 
przypominajŃcymi kolory sprowadzanych 

w·wczas do Polski pociŃg·w ED250 
Pendolino. 
    W miňdzyczasie, w lutym 2014 r. sp·ğka 
PKP Intercity ogğosiğa przetarg na wykonanie 
napraw rewizyjnych kolejnych oŜmiu 
zespoğ·w trakcyjnych ED74. JednakŨe na 
poczŃtku maja 2014 r. przewoŦnik wycofağ 
siň z postňpowania przetargowego z powodu 

przekroczenia budŨetu. Sp·ğka na naprawň 
oŜmiu skğad·w przeznaczyğa 17,2 mln zğ, 
tymczasem jedyna zğoŨona oferta ï 
bydgoskich zakğad·w Pesa ï opiewağa na 
18,3 mln zğ. 
    W poğowie czerwca 2014 r. sp·ğka PKP 
Intercity dokonağa drugiego podejŜcia do 
naprawy rewizyjnej oŜmiu jednostek ED74, 
ogğaszajŃc kolejny przetarg. Jego 

rozstrzygniňcie nastŃpiğo na poczŃtku 
sierpnia 2014 r. ï znowu wpğynňğa tylko 
jedna oferta, ponownie od firmy Pesa.  
    SzczňŜliwie tym razem nie pojawiğ siň 
problem przekroczenia budŨetu. Mimo to 
sp·ğka PKP Intercity przez okoğo dwa 
miesiŃce nie zdecydowağa siň na podpisanie 
umowy z PesŃ. Umowa nie zostağa zawarta 

przez 60 dni okresu, w kt·rym wykonawca 
musi byĺ gotowy do zawarcia umowy i 
niezwğocznego przystŃpienia do realizacji 
zlecenia ï czyli terminu zwiŃzania ofertŃ. 
TuŨ przed upğywem tego terminu sp·ğka PKP 
Intercity zwr·ciğa siň do Pesy z wnioskiem o 

jego przesuniňcie o 14 dni ï do 21 

paŦdziernika 2014 r. Bydgoskie zakğady 
wyraziğy zgodň. W tym wydğuŨonym okresie 
sp·ğka PKP Intercity wcale jednak nie 
przedstawiğa Pesie umowy do podpisania.  
    22 paŦdziernika 2014 r. ï a wiňc dzieŒ po 
upğyniňciu wydğuŨonego terminu zwiŃzania 
ofertŃ ï Pesa poinformowağa sp·ğkň PKP 
Intercity, Ũe nie jest w stanie dğuŨej czekaĺ. 

Dla wykonawcy zwiŃzanie ofertŃ oznacza 
bowiem, Ũe musi mieĺ zarezerwowane 
zasoby niezbňdne do realizacji danego 
zadania: materiağy, urzŃdzenia, miejsce w 
hali napraw, pracownik·w. PrzedğuŨajŃcy siň 
termin zwiŃzania ofertŃ moŨe wiňc blokowaĺ 
moŨliwoŜĺ przyjmowania innych zleceŒ. 
    Po tym jak Pesa oznajmiğa, Ũe okres 
zwiŃzania ofertŃ nie moŨe byĺ dalej 

przedğuŨany, Biuro Zakup·w Centralnych 
PKP Intercity poinformowağo, Ũe trwajŃce od 
piňciu miesiňcy postňpowanie przetargowe 
na naprawň oŜmiu skğad·w ED74 zostağo w 
tej sytuacji uniewaŨnione. 
     

Naprawa, kt·rej nie ma 
    ï Na dziŜ czňŜĺ skğad·w ED74 jest 
uŨytkowana przy realizacji rozkğadu jazdy, 
czňŜĺ znajduje siň w naprawie okresowej lub 

bieŨŃcej ï Beata Czemerajda z centrali PKP 
Intercity pr·buje w pozytywnym Ŝwietle 
opisywaĺ obecnŃ sytuacjň. Prawda jest 
jednak taka, Ũe wiňkszoŜĺ skğad·w wcale nie 
znajduje siň w naprawach, lecz od miesiňcy 
niszczeje pod goğym niebem w oczekiwaniu 
na ich wykonanie po wreszcie skutecznym 
przeprowadzeniu przetargu. 

    Z kolei ĂuŨytkowanie przy realizacji 
rozkğadu jazdyò w rzeczywistoŜci wyglŃda 
niezwykle mizernie. Mianowicie w 
aktualnym rozkğadzie jazdy 2014/2015 

skğady ED74 obsğugujŃ zaledwie kilka 

pociŃg·w: ĂKingaò (Krak·w ï Warszawa ï 
Krak·w), ĂPodlasieò (Warszawa ï Terespol), 
ĂKujawiakò (Terespol ï Piğa i Piğa ï 
Warszawa) oraz ĂOleŒkaò (Warszawa ï 
Czňstochowa ï Warszawa; dodatkowo w 
soboty Czňstochowa ï Krak·w, a w niedziele 
Krak·w ï Czňstochowa). Jak wynika z 
powyŨszego planu obieg·w, wciŃŨ ma 

miejsce sytuacja, Ũe w ruchu znajdujŃ siň 
jedynie cztery zespoğy ED74, podczas gdy 
wiňkszoŜĺ skğad·w tego typu od miesiňcy 
stoi bezuŨytecznie. 
    W sytuacji, gdy wiňkszoŜĺ skğad·w ED74 
ï mogŃcych osiŃgaĺ prňdkoŜĺ 160 km/h ï nie 
kursuje, sp·ğka PKP Intercity jednoczeŜnie 
wynajmuje od niemieckiego przewoŦnika DB 
Schenker lokomotywy Vectron, by zapewniĺ 

obsğugň pociŃg·w wytrasowanych na 
prňdkoŜĺ 160 km/h. 
    W Ŝwiecie kolejowym przewijajŃ siň 
opinie, Ũe lepszym scenariuszem byğoby 
pozostawienie zespoğ·w ED74 w sp·ğce 
Przewozy Regionalne, w kt·rej dziŜ skğady te 
mogğyby byĺ wykorzystywane do obsğugi 
przyspieszonych poğŃczeŒ regionalnych lub 

poğŃczeŒ InterRegio na liniach, na kt·rych 
moŨliwe jest osiŃganie prňdkoŜci 160 km/h. 
Tym bardziej, Ũe przedstawiciele PKP 
Intercity wğaŜciwie przyznajŃ, Ũe wciŃŨ nie 
majŃ pomysğu na wykorzystanie tych 
skğad·w, kt·rych standard nie odpowiada 
obsğudze poğŃczeŒ dalekobieŨnych.  
    ï Pracujemy nad miejscem jednostek w 

naszych planach i strategii taborowej ï m·wi 
Beata Czemerajda z PKP Intercity. Sğowa te 
padajŃ po ponad szeŜciu latach od przejňcia 
elektrycznych zespoğ·w trakcyjnych ED74 
przez sp·ğkň PKP Intercity. 

Karol Trammer


